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KONFERENCA ZK KMETIJSKO GOZDARSKEGA POSESTVA V KOČEVJU

Mladina a veste komunistov
Preteklo soboto je bila v Kočevju konferenca komuni

stov kmeti isko-gozdarskega posestva, ki je največje tovrstno 
posestvo v Sloveniji.

Poleg članov ZK tega posestva sta se konference udele
žila tudi član CK ZKS tov. Matija Maležlč in sekretar okraj
nega komiteja tov. Jože Klarič.

O stanju posestva sta bili pre
brani dve poročili, zelo plodna pa 
je bila tudi diskusija. Ob koncu je 
konferenca izvolila tudi dva dele
gata za republiško konferenco.

Na posestvu je od 2040 zaposle
nih delavcev in uslužbencev 136 
komunistov, ki pa so vključeni v 
osnovne organizacije v kraju, kjer 
delajo. Delovna mesta posestva so 
raztresena po zelo velikem področ
ju, nekatera so od sedeža podjetja

Posestvo je zaprosilo kredit za iz
gradnjo mlekarne pri NB, vendar 
je ta sporočila, da ni sredstev na 
razpolago.

Težave ima posestvo tudi v go
zdarstvu. Pri gozdnih delavcih, ki 
so v večini tudi mali kmetje, se 
opaža, da delajo samo toliko, da 
so lahko v delovnem razmerju. V 
gozdovih gozdnih uprav Grčarice 
in Podpreska je posestvo zgradilo 
več lepih koč s čistimi sobami, ku-

Nagrajevanje na vsem posestvu 
je po produktivnosti, uvedli pa bo
do v kratkem tudi premijsko na
grajevanje.

Vse večja je tudi skrb za de
lovnega človeka. Primanjkuje pa 
stanovanj, saj je na posestvu še 
veliko vasi, v katerih ni obnov
ljena niti ena hiša. Teh vasi ni mo
goče tako hitro obnoviti in ceneje 
je namesto stanovanj za novo de
lovno silo zgraditi strojno lopo jn 
bodo stroji opravljali dela, ki jih 
opravljajo sedaj ljudje. Pred 5 leti 
je bilo samo v kmetijstvu na po
sestvu zaposlenih 1100 ljudi, danes 
jih je pa 700, proizvodnja pa je 
trikrat večja, kar je dokaz, da se 
z boljšo organizacijo lahko zmanj-

Znižane cene mesa
Preteklo soboto so v vseh po

slovalnicah mesta znižali cene go
vejemu in telečjemu mesu za 10 
dinarjev za kg. Nove cene mesa 
so: goveje po 23o dinarjev, te
lečje pa 250 dinarjev.

Mesarji pravijo, da se bodo ce
ne še znižale, ker so se znižale 
tudi jdkupne cene klavne živine in 
zmanjšala se je režija. Mesarji bo
do v bodoče sami klali živino in 
za tc delo ne bo več posebnih me
sarjev V mestni klavnici.

KOČEVJE BO PRESKRBLJENO 
Z VODO

Sušna doba je povzročila, da je 
bilo mesto le delno preskrbljeno 
z vodo. Voda je tekla le nekaj ur 
dnevno. Da bi se v bodoče zago
tovile zadostne količine vode, je 
mestna občina te dni pričela z grad
njo novega bazena pri zajetju v 
Slovenski vasi. V (novem rezer-

PO SVETU
Naša javnost je v zadnjih štiri- v Alžiru, ki močno slabijo fran- 

najstih dneh posvečala največ po- cosko gospodarsko moč in pa res- 
zornosti obiskom številnih parla- niča, da se je Amerika v sueškem 
mentarnilr delegacij pri nas kakor sporu postavila na stališče, ki je 
tudi naših v tujini ter ugodno se precej različno od francoskega.
razvijajočemu mednarodnemu po
ložaju v zvezi s problemom Sue
škega prekopa.

VARNOSTNI SVET 
Pod pritiskom svetovnega javne

ga mnenja sta bili Anglija in

Skupina azijsko-afriških držav je 
letos že drugič postavila zahtevo, 
da pride vprašanje Alžira pred 
Združene narode. Letos so možno
sti za debato o Alžiru pred Ge
neralno skupščino Združenih naro
dov mnogo večje kot lani, ko je 

Francija končno le prisiljeni pred- Francija zaradi tega zapustila raz
ložiti sueški spor Združenim naro- pravo v OZN.

oddaljena tudi po 50 km. člani ZK hinjo, pitno vodo itd., toda žal so ša število delovne sile m poveča voarju bo prostora za 150.000 li- brez gospodarskega ali vojaškega za predsednika
so z redkimi iziemami aktivni in te koče prazne delavci pa pora- proizvodnja. trov vode. Pričela se bo tudi grad- pritiska, je vnesel v delo Varnost- , ‘ ' va,^’ vo levega kri-so z redkimi izjemami aktivni in 
sodelujejo v družbenem in delav
skem upravljanju.

Posestvo je v svojem razvoju 
doseglo nekako polovico poti, od 
začetka, ko ni bilo na Kočevskem 
drugega kot prazne in požgane va
si, pa do cilja, ki ga naj bi pose
stvo doseglo. Delavsko upravljanje 
je doseglo že prav lepe uspehe, 
vendar zaradi raznolikih panog de
la, to je poljedelstva, živinoreje, 
gozdarstva in lesne industrije in 
zaradi velike razkropljenosti, en 
sam delavski svet, ki je sedaj, ne 
zmore vseh nalog. Še v tekočem 
mesecu bodo izvolili delavske sve
te po upravah posestva.

V diskusiji, v kateri so se ogla
šali tudi glavni direktor podjetja 
Ignac Nagode, tov. Maležlč in se
kretar Klarič, je bilo povedano, 
da je posestvo doseglo lepe uspe
he. da pg se delo organizacije ZK 
le malo pozna, številni diskutan- 
ti so bili enotni, da za večji na
predek posestvo potrebuje pred
vsem ljudi, ki bodo voljni delati 
za napredek. Posestvo ima precej 
mehanizacije, vendar se še redno 
dogaja, da tudi najlepše travnike 
kosijo s koso, ker delavec noče 
prijeti za motorno ali vprežno ko

te koče prazne, delavci pa pora
bijo pri vsakdanji hoji na delo tu
di do 5 ur v obe smeri.

Lesna industrija se uvršča med 
največje slične objekte, le da iz
deluje še vse premalo končnih iz
delkov.

dom, toda ne Generalni skupščini 
temveč Varnostnemu svetu, ki je 
že pretekli teden začel obravnava
ti to vprašanje. Odločno stališče 
Združenih držav, da je treba tudi 
ta spor rešiti na miren način in 
brez gospodarskega ali vojaškega

LABURISTI
Glavna angleška opozicijska 

stranka — laburisti — je imela te 
dni svojo redno konferenco, na ka
teri so z veliko večino izvolili Hu- 
gha Gaitskella za predsednika

proizvodnja.
Ob koncu so komunisti kritizi

rali delo osnovnih organizacij, saj 
je od leta 1952 bilo le 13 novih 
člpjnov sprejetih v organizacijo. Od 
več kot 500 delavcev-mladincev pa 
je le 10 članov ZK,

trov vode. Pričela se bo tudi grad*- 
nja novega cevovoda, ki bo dolg 
4000 metrov.

Sredstva za ta dela so zagotov
ljena in kot pravijo na občini, bo 
mesto v bodoče zagotovljeno s pit
no vodo.

SEJA OBČINSKEGA LJUDSKEGA ODBORA KOČEVJE

Razpravljali so o potrebah šol in družbenem planu
Na dan občinskega praznika v 

Kočevju so se sestali odborniki 
občinskega LO Kočevje na svojo 
11. redno sejo. Med drugim so po
slušali poročilo sveta za šolstvo, iz 
katerega je bilo razvidno, da je 
svet odigral pomembno vlogo na 
področju šolstva v občini. Poma
gal je šolskim odborom, da bi po
stali sposobni za reševanje različ
nih nalog. Kljub temu ni delo po
sameznih šolskih odborov zadovo
ljivo in mnogi člani menijo, da so 
šolska vprašanja delo nameščenih 
učnih moči. Tako se v Kočevski 
reki nočejo sestati člani šolskega 
odbora, in tudi v nekaterih drugih 
šolah ni mnogo bolje. Na splošno 
so šolski odbori premalo razprav
ljali o pripravah za šolsko refor-

denarna sredstva izkoristila za na
bavo učil in ostalega, kar je po
trebno v šolah.

Na podlagi poročila Sveta za 
družbeni plan in proračun se je 
razvila živahna diskusija. Ta svet 
je poročal, da ne prihajajo denar
na sredstva (obveznosti) od go
spodarskih organizacij v takem re
du, kot je to predvideno v druž
benem planu. Res, da je precej ob
jektivnih težav v tem pogledu, kot

mnenja, da se niso nekatera go
spodarska podjetja- dovolj borila za 
izpolnitev planskih nalog. Med 
ostalim so razpravljali tudi o druž
benem planu za prihodnje leto, ki 
ga bodo dostavili na vpogled Okraj
nemu LO v Kočevju. Sprejeli so 
več sklepov in rešili nekaj pritožb.

Pohvale vredno je to, da se na 
splošno vsi odborniki Občinskega 
1/a Kočevje zanimajo za vse go
spodarske in ostale probleme ter

silnico. Dvignila se je mlečnost mo, ki se bo izvedla v tem šol- 
krav in bi število živine še po- skem letu. Komisija, ki je pregle- 
večali, toda kaj čudno se sliši, ko dala stanje posameznih šol, je 
piavi direktor tov. Nagode: »Ne ugotovila, da mnoga poslopja in 
vemo, kam z mlekom! Dnevno ga prostori ne odgovarjajo svojemu 
namolzejo 8000 litrov, a mala mle- namenu in da so potrebna razna 
karnica v adaptiranih starih pro- adaptacijska dela. Čeravno so za
storih ga lahko predela le 1500 L« gotovljena le minimalna denarna 
Ljubljanske mlekarne mleka noče- sredstva za preskrbo šol je bilo 
jo odkupiti in so odpovedale celo razvidno iz poročila Sveta' za druž- 
odkup pri KZ kočevskega okraja, beni plan, da še teh niso povsem 
Šele na intervencijo OLO Ljubija- izkoristili. Prav zaradi tega so 
na so ponovno pričele z odkupom, sprejeli sklep, da se bodo preostala

Letošnje gradnje v Kočevju
Preko 50 garsonjer — Premalo družinskih stanovanj

Kljub vsem zaprekam — pred- novoporočenih brez otrok. Razen 
vsem finančnim — je letos grad- nove zgradbe Narodne banke, v ka-

je pomanjkanje električnega toka, jih rešujejo po svojih najboljših mo- 
knsno sprejetje družbenega plani čeh. Viktor Dragoš
itd., kljub temu pa so odborniki

J. TEK »SVOBODE«
V POČASTITEV OBČINSKEGA PRAZNIKA

Na predvečer občinskega prazni
ka smo bili priče lepega športnega 
dogodka, ki ga je gledalo več sto 
prebivalcev mesta. 22 atletov iz 
Ljubljane, Črnomlja, Podpeči, Rib-

bena dejavnost v Kočevju precej 
živahna. Poleg drugih objektov se 
gradi tudi vrsta stanovanjskih 
zgradb, od katerih so nekatere že 
dograjene, v druge pa se bodo 
stanovalci lahko vselili v teku 
zime.

Letos gradimo v Kočevju kar 
štiri »četverčke«: dva za državno 
posestvo Snežnik, po enega pa za 
Kmetijsko gozdarsko posestvo in 
upravo za gozdarstvo Okrajnega 
ljudskega odbora. Dvostanovanj-#
ska hiša, ki jo gradi Tekstilana,
zaradi pomanjkanja sredstev letos a/^shčnega^Tiko 

°. ne dokončana. Kmetijsko go- mQ odločitvijo rešili 
zdarsko posestvo sedaj poleg eno-
družinskih hišic v Cvižlerjlh zopet Ker sredatva iz stanovanjskega 
nadaljuje z gradnjo štirih vrstnih s^)ada drUg0 ieto ne bodo v celoti 

išic pri železniški postaji. Vsa ta potrebna za dokončanje Sarnske- 
S snovanja bodo še pred pomladjo ga hloRa, je Svet za komunalne in

teri so poleg poslovnih prostorov 
predvidena tudi stanovanja, v Ko
čevju ne gradimo nobene stano
vanjske stavbe za družine, ki bi 
bila drugo leto dokončana.

Kaj torej?
Glede na gornje bo prav, ako 

zgradbo poleg kina dogradimo ta
ko, da bodo v njej družinska sta
novanja. Po zatrdilu projektanta 
je možno na obstoječem zidovju 
napraviti stavbo z osmimi družin
skimi stanovanji in pri tem pustiti 
v pritličju še prostore za šivalnico 

bi z eno sa
mo odločitvijo rešili zidovje pro
padanja in dobili osem stanovanj.

nice in Kočevja se je kosalo na 
2000 m dolgi krožni progi za zma
govalca I. Teka svobode, ki ga je 
organiziral Svet za telesno vzgojo 
ObLO Kočevje.

Po ogorčeni borbi, v kateri je 
precej časa vodil Pavčič (O), je 
v zaključku zmagal njegov klub
ski tovariš Tratnik. Od naših se je 
izvrstno odrezal Janez Bregar, ki 
se je uvrstil na šesto mesto.

Prireditev je Imela prisrčen in 
slovesen zaključek, ko je pred 
mnogimi gledalci predsednik ObLO 
Kočevje tov. Grm podelil kar 9 po
kalov najboljše plasiranim tekmo
valcem.

Atletski sodniki Partizana so

nega sveta mirnejše vzdušje. Pr
vič po vojni sodeluje na zasedanju 
Sveta kar sedem zunanjih mini
strov in zaradi pomembnosti zase
danja ga upravičeno vsi imenujejo 
zgodovinsko.

Egipt je ponovno izrazil svojo 
pripravljenost, da se pogaja z upo
rabniki prekopa, vendar na osnovi 
priznanja njegove suverenosti. In
dija v sporu posreduje, saj je oseb
ni sodelavec indijskega predsednika 
Nehruja g. Kreišna Menon stalno 
na poti med Washingtonom, Kai
rom in New Delhi jem. Ker je le 
še petjnast držav ostalo zvestih 
Zahodnemu združenju uporabnikov 
prekopa, ki naj bi nadomestilo sta
ro Sueško družbo in ponovno vzpo
stavilo vlado zahodnih držav nad 
to važno morsko potjo, ima Egipt 
precej upanja, da bo njegova su
verenost nad prekopom spoštovana 
in upoštevana. Anglo-francoske 
vojaške pretnje so izgubile na svo
jem pomenu in danes je jasno, da 
ti dve državi ne moreta več začeti 
vojne proti Egiptu.

SPORAZUM NA ZAHODU
Francozi in Nemci so se spora

zumeli, da bo Posarje, ki je vsa 
leta po prvi in sedaj zopet po dru
gi svetovni vojni predstavljalo 
glavni kamen spotike v sodelova
nju Francije in Nemčije, pripojeno 
nazaj Nemčiji, da pa bo zato Nem
čija sodelovala z eno tretjino po
trebnih finančnih sredstev pri grad
nji velikega plovnega prekopa v 
severni Franciji na reki Moselle. 
Tako sta sedaj Nemčija in Fran
cija mnogo bliže pri uresničenju 
programa o združitvi Zahodne Ev
rope v eno državno skupnost, 

v

la v tej stranki, pa za blagajnika 
stranke. Na konferenci so opazo
valci posebej ugotovili, da je stran
ka krenila na levo in da se uve
ljavljajo radikalnejše zahteve labu
ristov v notranji in zunanji politi
ki Združenega kraljestva.

DOMA IN NA TUJEM
Po obisku prvega sekretarja ko

munistične stranke Sovjetske zveze 
Hruščova pri nas, je naš Maršal 
odšel na kratek privatni obisk s 
tovarišema Rankovičem jn Pucar
jem. na Krim. Ob tej priliki so se 
razgovarjali o odnosih med obema 
strankama in državama.

Po odhodu poljske parlamentar
ne delegacije je našo državo obi
skala delegacija bolgarske skupšči
ne in delegacija KP Italije. V 
kratkem pa dospe v našo državo 
delegacija izraelskega parlamenta. 
Angleški spodnji dom je povabil 
našo Ljudsko skupščino, da pošlje 
svojo delegacijo na obisk.

V NEMČIJI
Naša parlamentarna delegacija 

je obiskala Zahodno Nemčijo, kjer 
je bila ljubeznivo sprejeta. Istočas
no pa je zahodnonemški parlament 
ratificiral sporazum o priznanju 
jugoslovanskih zahtev iz vojnega 
časa v višini 300 milijonov nemških 
mark. 60 milijonov mark bomo do
bili takoj v gotovini, ostalo pa na 
99-letno odplačilo. Svoje plačilne 
obveznosti pa bomo začeli odplače
vati šele leta 1968 jn ne takoj.

S tem sporazumom je odstranje
na ena največjih zaprek našega 
sodelovanja z Zahodno Nemčijo na 
gospodarskem področju. Sedaj bo 
prav gotovo prišlo do ponovne ži
vahne gospodarske zamenjave med

na razpolago prosilcem.
Elektro Kočevje bo s sredstvi iz 

občinskega sklada za stanovanjsko 
izgradnjo dokončalo svojo stano
vanjsko stavbo še pred zimo. Tako 
bo v prihodnjih mesecih na razpo- 
lago v mestu kar 22 stanovanj.

Gornja bilanca je za nas razme
roma dobra, če jo primerjamo s 
prejšnjimi leti. Toda kako bo pri-

Predsednlk ObLO Kočevje tov.
Grm predaja pokal najboljšemu 

kočevskemu tekmovalcu Bregarju

OSILNICA IMA KINO
Pred kratkim je Osilnica končno 

dobila kinoprojektor. Takoj so za
čeli z urejevanjem kinodvorane, ki 
bo v kratkem urejena. Primanjko
valo je denarnih sredstev in pri

poru oč tamkajšnja

Francijo silijo v tesnejše evrop- obema državama, ki je v zadnjem 
sko sodelovanje še posebno težave času močno padla.

Spomenik španskim borcem
pod vodstvom inž. Honzak, vzorno prf^LezftaroS-TzidnteT JSflS “ “f ’'T’1" '*”> n nravi 11 Spin P . , zc borcev le zadnje ča- zadali predvsem dve nalogi: prvo,
opi vm svoje aeio. se postala zelo delavna. Posebno postaviti spomenik slovenskim bor-

Rezidtatl: 1. Lojze Tratnik (Od- P° zadnji konferenci lanskega juli- cem, ki so v letih 1936 do 1939
ja je lepo napredovala. Sedaj je padli v borbi za svobodo špadske-
trsno povezana z vsemi španskimi ga ljudstva in tistim bivšim špan-
borci v Sloveniji. K temu je do- sktm borcem, ki so se po borbi v
sti pripomoglo razumevanje GO Španiji vrnili v Jugoslavijo in na-
Zveze borcev s tov. Matijem Mač- daljevali borbo v NOV za svobodo
kom na čelu. Tudi Republiški za- lastnega ljudstva, 
vod za socialno zavarovanje je po- Spomenik ki bo stal 
kazal dovolj razumevanja za nji
hove težave.

red, Ljubljana) 5:38.6, 2 .J. Pav
čič (O), 3. Svetina (O), 4. Sta
mejčič (O), 5. Simonič (Partizan, 
Črnomelj), 6. Bregar (Partizan, 
Kočevje), 7. Groznik (O), 8. Aljan- 
čič(O), 9. France Vesel (Partizan, 
Kočevje), 10. Udovč (O). DO

Zmaga srbskih strelcev
Preteklo nedeljo je bil v Kočev

ju strelski dvoboj med najboljšimi 
strelci predvojaške vzgoje Srbije

skočila je na pomoč tamkajšnja lel^kfekini^of otvoritvi tek* 
stanovanjske zadeve pri Občinskem kmetijska zadruga, ki bo iz last- 1BOvanja ie Mila na strelišču Leča" 
ljudskem ^dboružeprediagalda nih sredstev pomagala urediti dvo- nost, ^kateri je spregovoril tul 

Nadaljevanje na 2. strani rano. di pokrovitelj dvoboja predsednik
OLO tov. Janez Pirnat, slovenski 
strelci pa so s cvetjem obdarili 
tekmovalce iz Srbije.

237z 237 krogi, Jakevec Vlado z 
krogi.

Ekipa Srbije je tako osvojila 
prehodni pokal Sveta za šolstvo

na Celov
ški cesti v Ljubljani, bo izdelal 
znani arhitekt inž. Glanc. Spome
nik bo iz sivega granita z alegorič
nimi plastičnimi figurami, ki bodo 
predstavljale borbo v Španiji in 
njeno povezanost z našo NOV. Vi
sok bo ca. 10 m, širok pa ca. 6 m. 
S tem bomo izpolnili občutno vrzel 
v zgodovini borbe našega ljudstva 
za svobodo. Druga naloga pa je 

izdati Almanah bivših španskih
LR Slovenije, prvih pet tekmoval- borcev. Napisali ga bodo borci sa-

V Žigmaricah dobe vodovod
Tudi v žigmaricah pri Sodražici virek in bo dajal dovolj vode za 

začeli pred kratkim z deli za vso vas. Velik del vaščanov je ob- 
hodnje leto, ko pa letos praktično gradnjo novega vodovoda. Sedaj ljubil vso pomoč pri gradnji z de- 
nismo nikjer na novo začeli z imajo vodo nezavarovano v koritih narnimi prispevki in prostovoljnim 
gradnjo stanovanjskega objekta, in neprimernih »studencih«. Kakor delom. Ce bo vreme ugodno in če 
Samski blok ima sicer kar 46 gar- smo omenili, so z deli že začeli ne bo drugih nepredvidenih težav, 
sonjer, toda le eno družinsko sta- kljub negodovanju nekaterih vašča. bodo dela pri vodovodu v glavnem 
novanje. Tudi četvorček KGP in nov, ki ne gredo s časom naprej zaključena še letos. Nov vodovod 
stanovanjska stavba Elektro Ko- in se upirajo vsakemu napredku, bo za prebivalce žigmaric pomenil 
čevje imata po nekaj garsonjer, Vodovod bo kljub temu zgrajen in vsekakor velik gospodarski napre- 
tako da njihovo število presega 50. slej ko prej ga bodo uporabljali dek. -žem,-
Potrcbna pa so prvenstveno dru- tudi tisti, ki so danes proti vodo- ——• 
žinska stanovanja. Samski blok bo vodu. Zajetje vodovoda bo pri stu-
lahko rešil le vprašanje samcev in dencu »V hribu«, kjer je močan iz- CITAJTE IN ŠIRITE »NOVICE«!

Zaradi goste megle se tekmova
nje ni pričelo ob napovedani uri 
in se je končalo šele proti večeru.

Zmagala je ekipa Srbije z 2288 
krogi od 3000 možnih, slovenska 
ekipa pa je zaostala samo za 6 
krogov osvojila je 2282 krogov. 
Med posameznimi so bill najbolj
ši: Milena Dimic, dijakinja iz Ljub
ljane, z 253 krogi od 300 možnih, 
Anton Jager iz Celja z 248 krogi, 
Uroševič Mihajlo iz Srbije z 246 
krogi, Gvozdanovič Vlado iz Srbije

cev pa je prejelo lične diplome. Na 
slavnostnem zaključku, ki je bil v 
hotelu Pugled, pa so" spregovorili 
in pozdravil) tekmovalce še: pol
kovnik Vlado Vodopivec v imenu 
sekretariata za narodno obrambo, 
predstavniki predvojaške vzgoje iz

mi, opremljen pa bo tudi s šte
vilnimi slikami iz borb v Španiji. 
Almanah bo dejansko knjiga spo
minov samih borcev, ki bodo pisali 
o lastnih doživetjih v tej orjaški 
knjiga, ki jo bo naše ljudstvo z za
nimanjem sprejelo, saj se sedaj

drugih republik, podpredsednik pravzaprav še zelo malo ve o bor
ni estne občine pa je vsem tekmo- bi španskega ljudstva in o vlogi 
valcem podaril knjigo »Kočevsko«. Sredstva za zgraditev spomenika 
Inšpektor predvojaške vzgoje Slo- bodo španski borci nabirali iz pro- 
venije se je zahvalil za odlično stovoljnih prispevkov tovarn, podje- 
organizacijo tekmovanja in podaril tij in okrajnih ter občinskih odbo- 
svetu za šolstvo pri OLO diapro- rov Slovenije. Nekateri ljudski od- 
jektor, tov. Ivanu Zgoncu za, iz- bori so že zagotovili svoj prispe-
redno požrtvovalno delo pri orga
nizaciji tekmovanja pa lepo bu
solo.

Ob koncu so poslali brzojavni 
pozdrav komandantu JLA, marša
lu Titu.

vek, tako tudi nekatera podjetja. 
Prepričani smo, da nobeno podjet
je, tovarna ali ustanova, na katero 
se bo obrnil odbor za zgraditev 
tega spomenika, ne bo rekla »Ne«!

R. Janhuba
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Polletni zbori kmetijskih zadrug
V Sodražici dobro gospodarijo

RAZSTAVA SODOBNE 
KUHINJE

V okviru Tedna otroka in občin
skega praznika občine Kočevje je

Na počitnicah v Avstriji
Organizacija ZB je organizirala veli mnogo ur v igrah, 

več letovanj otrok v Avstriji. Za Večino časa smo prebili na raz- 
to letovanje so bili zbrani najbolj- nih izletih. Tako smo si ogledali
ši in najbolj marljivi učenci. mnogo zanimivih krajev in muze-

Iz kočevskega okraja nas je šlo jev. Prvi važnejši izlet je bil izlet
v Hungrburg pri Innsbrucku na na 2334 m visoko goro Hafelekov.

bi spregledali, šlo je za to, da se - - , , , ,
tov Pajničev!, ki izhaja iz znane bila odprta razstava sodobne ku- 
partizanske družine in se je sama bin je. Razstavo je pripravil Zavoc 

Naklep klerikalcev se ni izpolnil udeležila NOB in še danes aktivno za napredek gospodinjstva skupaj 
v , sodeluje v političnih organizacijah z Zvezo ženskih društev. Otvoritve

še nekaj se je obravnavalo na ter tudi članica ZKS> onemogo- so se udeležili javni -
se nam zdi potrebno f [ mdal1n1p rlelo v tem kraiu. Na_ delavci Kočevja, med njimi iuoi Smo se ....... smQ

in na s 6 voditelji odpotovali pro a tudi v nekdanjo palačo Marije Te- 
no sklenil nai tov P,a {ničeva še drugi. Razstavljeni so bili gospo- Avstriji. 13-urno vožnjo smo si režije. Ogledali smo si razne dvo- 

Pri delu je bila . os{ane m svojem službe- dinjski pripomočki, ki naj bi olaj- krajšali z raznimi igrami in pripo- rane in sobane, v katerih so poleg

— ErfsršBsB grsvS&St* -.........zadrugi uspelo zagotoviti odkup ^efem pa J«««« proti tov. Pajničev, pa je zbor ob-

V nedeljo 7. oktobra je bil v
ie0bČbuV^elefba Se nekaj se je obravnavalo na ^“zkT 0^0^ so" se udeležili javni in politični Tirolskem 14 dijakov. V Ljubljani Na njen vrh smo se povzpeli z žič-

n.J zUnr„ holi ničla vw SkuDa zboru, kar se nam zdi potrebno nida\e dXv tem kra^ Na- delavci Kočevja, med njimi tudi am0 se priključili še 44 dijakom nico in od tod gledali skozi dalj- 
naVa? nadb 60 klanov zadružnikov omeniti. Poslovodkinja zadružne R klerikalnih elementov je pro- sekretar OK ZK tov. Klarič, taj- !z drugih delov Slovenije ter skup- nogled gamse in Innsbruck, šli

tt“°; * <»a rss’jtr*; “ -........ J.... -....... - -.. . - -
mu Partizana, kjer je bil zbor, bi ^ežebllvač let -

družnikov.lahko sprejela še veliko število za- yestna poštena. Letos v juliju ^estu^kaMe "etitao''pravilno. šali"' delo gospodinjam, številni obi- vedovanji. V Hungrburg smo pri- Marije Terezije bivali še drugi vla-
;anje ' klerikalnih elementov skovale! so si ogledali bo trato iz- a„oii c ova-nstn vsi izmučeni in daril, ki so za njo sedeli na av-

z‘aulu61 "zTumetna^ano- organizirala po vaseh Zapotok in tov' Pajničevi pa je Zb°r °b" močkov,"1^'žal!”crae°Ž
jila, zadružnikom na področju Go- linice nekakšne podpise^-da se mo- Na kraju" še tole: krajevni za- razmere še previsoke.

speli 6. avgusta vsi izmučeni in darji, ki so za njo 
biro domačih in uvoženih pripo- zaspani. strijskem prestolu. Danes je ta pa

šo za naše Dan po prihodu v kolonijo smo lača muzej. Tudi v Innsbrucku
na drog ki je stal pred domom, imajo lep muzej, ki smo si ga tudi

r’ipTrOTMkrLrmeMki va tov. Pajničeva umakniti iz Suš- Sodražica želimo"prTnjenem Obiskovalci so 1-hko tudi brez- obesili našo državno zastavo. Ko ogledali. Ima okoli 30 sob, v ka-

dXTLkazaT'zadrugale'posv!:0- IrozoS'da"^ V b°d°ČC ^ ^ --°—S™ JiL?*
tila vso skrb zatiranju koloradar-
ja ter škropljenju sadnega drevja, 
živinoreja je v Sodraški dolini na 
precejšnji višini, kar je brez dvo
ma velika zasluga živinorejskega 
odseka pri zadrugi. Živina iz ob- Pri
močja sodraške zadruge je dosegla KZ v

a 3Catfliwiei
svojem dosedanjem delu je meščajo jih namreč že praktičnej- 
Karlovici imela precejšnje ši predmeti iz polivinila m drugih 

ria kmetijski razstavi v Novem Sa- težave, kar se je videlo tudi iz raz- umetnih snovi.
du zelo lepe ocene in je bila med prave na polletnem občnem zboru Nadalje so še razpravljali o od- 
najboljšimi. Vložene investicije za v nedeljo 30. septembra. Zadrugo kupu krompirja, katerega bi lcmet- 
izboljšanje pašnikov v Travni go- je doletela težka nesreča, ko ji je je radi prodali, mleku, ki ga se
ri so že dale prve obresti. Nujno pogorelo skladišče suhe robe. Ker daj tu nihče ne odkupuje, čeprav 
pa bi bilo treba še letos dokončati je bilo skladišče premalo zavaro- bi ga kmetje radi prodajali, seve- 
nastirsko kočo ter urediti vodnjak, vano, znaša dejanska izguba danes da po primernih cenah.
1 900.000 din. Lesna žaga ne prinaša O čem so še razpravljali na za-

Lepi dohodki prave koristi, ker večkrat primanj- družnem zboru? Produktivnost v
Na zboru smo slišali, da so vsi kuje vode, pa tudi sama žaga ni galanteriji bo treba na vsak na- 

odsekl oziroma pododbori pri za- v najboljšem stanju. Lepe načrte čin izboljšati. Na žagi bo treba 
drugi bili delavni in da zaslužijo ao delali z galanterijo lesnih iz- urediti razsvetljavo, da bo lahko 
vso pohvalo. Zelo lepe uspehe je Jelkov naleteli pa so'na velike te- žaga obratovala tudi ponoči. Vod- 
dosegla tovarnica za eterična olja, žave ’Za izdelavo solidnih lesnih ja odseka suhe robe tov. Zakraj- 
ki deluje v navadnem skednju. Le- 'jz(jelkov bi potrebovali stroje, šek je ljudem raztolmačil, zakaj 
tos do septembra so proizvedli 2317 predvsem pa dober strokovni ka- je prišlo do zastoja v trgovini z iz- 
kg eteričnih olj ali z 25 odst. več der Sedanji sicer ima voljo do de- delki suhe robe. Treba bo izbolj- 
kot lani v vsem letu. Tako bo le- la> vendar mu še manjka izkuše- šati kakovost teh Izdelkov ali pa 
tos plan visoko presežen. Do sep- nosti, ziasti pa solidnih delovnih morda tudi preusmeriti proizvod- 
tembra so eterična olja prinesla naprav. Zato se ne smemo čuditi, njo. Pri tem bo pomagala tudi 
zadrugi okrog 1,700.000 din dobič- če je gaianterija napravila v pr- Gospodarska poslovna zveza v Ko
ka. Da bi dyignili proizvodnjo ete- vem polletju okrog 100.000 din iz- čevju. 
ričnih olj (olje proizvajajo iz gube Trudili se bodo, da bodo to Stare razprtije
smrečja), nameravajo kupiti še en stanje do konca leta popravili, ko- ' ,
kotel Lesni odsek se je tudi dobro ^kor bo v njihovi moči. Tajaik OZZ tov- °cePek 3® za-
odrezal V prvem polletju je ustva- družnikom na mnoga vprašanja
ril nad' 2 000.000 din dobička. Me- Napredek v živinoreji odgovarjal kar med razpravo. Pri
sarski obrat je s pridnostjo, pred- Razveseljivi so podatki o živi- tcm 3e dal tudi praktične nasvete 
vsem pa s prodajo klavne živine noreji ki kakor v drugih krajih zadelo v bodoče. Proti kraju zbo- 
v večja industrijska mesta, prine- tu(ji v Karlovicl lepo napreduje, ra so na žalost spet prišla na dan 
sel zadrugi okrog 900.000 din do- živinorejci se udeležujejo živinskih nekatera trenja med člani toivše 
bička. Tudi nakup m prodaja polj- razstav in sejmov, štirje živinorej- KDZ ,m Ifz\ Ne morem se znebiti 
skih pridelkov in druge dejavnosti ^ so Dill tudi na veliki kmetijski sumnje da je za nekatere neuspe- 
so prinesle zadrugi nad 500.000 din razstavi v Novem Sadu. Tudi sad- JjjP Prl delu zadruge krivo še vedno 
dobička. Celokupen dobiček v pr- jarstvu je posvetila zadruga vso tleče neprijateljstvo, da ne rečem 
vem polletju znaša 4,726.000 din. skrb. Lesni odsek je zaradi spre- sovraštvo ki se je razbohoti o pred 
To je za zadrugo vsekakor velik menjenih razmer na lesnem trgu se-

Oražem Karel

devom iz mleka v prahu. Razstava sko himno. Ob tej priložnosti smo obleke iz srednjega in novega ve
je bila v novih društvenih prosto- se spoznali tudi z avstrijskimi otro- ka. Poleg tega pa imajo razstav-
rih ki se nahajajo za stavbo zob- ki, ki so bili z nami v istem do- ljeno staro opremo sob in soba
ne 'ambulante. mu. Z njimi smo pozneje preži- grajene v različnih slogih. Istega

dne smo si ogledali tudi Aqua
rium. Od drugih izletov je po
membnejši le še izlet na Berg Isel. 
Tu je muzej starih vojakov in nji
hove opreme. Mimo tega, kar sem 
naštel, smo naredili še mnogo kraj
ših izletov v razne gorske koče in 
soteske.

Ob deževnih dnevih, ki jih je 
bilo na žalost precej, smo igrali 
ping-pong, šah ter razne druge 
igre. Ce pa je bilo vreme lepo, in 
nismo šli na izlet, smo igrali pa 
nogomet.

Predno smo odpotovali domov, 
smo priredili poslovilni večer s 
skupnim programom z avstrijskimi 
otroki.

Domov smo se vrnili veseli in 
polni lepih spominov, za kar se 
moramo zahvaliti organizaciji ZB 
in tovarišem voditeljem, ki so bili 
z nami.

Peter Šobar, IV. razr. 
gimnazije

Tečaj v Sušju
V Sušju so imeli v prostorih za

družnega doma dvodnevni tečaj za 
konzerviranje sadja in zelenjave, 
ki ga je vodila gospodinjska uči
teljica tov. Cvarova. Tečaj je obi
skovalo 22 deklet in žena, ki so 
na različne načine vkuhavale sad
je in zelenjavo za zimo. Tečaj je 
bil zelo koristen in potreben. Te
čajnice bodo pridobljeno znanje s 
pridom uporabljale na svojih do
movih in tako pomagale zboljše- 
vati enolično prehrano kmečkega 
prebivalstva. Nekatere tečajnice so 
se prijavile že sedaj za gospodinj
ski tečaj, ki naj bi bil v zimskih 
mesecih. Da bj bilo delo v tečaju 
prijetnejše, bi bilo potrebno kuhi
njo opremiti in nabaviti potrebno 
posodo.

Prisrčen poljub dveli sestric, Mojce in Vesne

Ha Hribu mesnica prvi problem STRELA JE UDARILA
Dne 6. oktobra t. 1. je v jutra-

uspeh in jo uvršča med najboljše dosegel manjši finančni uspeh, Prav mlleJšlh> oblikah tudi
zadruge v okraju. Edino za stroj- vendar je kljub temu imel že nad al
ni odsek in kolarski obrat je bilo 200.000 din dobička. Kaj čudno je 
ugotovljeno, da sta deloma pasiv- torej, da je še razmeroma močna 
na. Strojni odsek hrome dediščine za(jruga ustvarila v pol leta v ce- 
iz preteklosti ter amortizacija, ki lem samo 93.000 din dobička. Su-
znaša skupno 700.000 din. ha roba je ena od najvažnejših . ... _„r, k1 •„ v sklonu zadruee niih urah udarila strela v anteno, V tednu otroka so imeli v oanov-

Eden od starejših ^rožnikov dejavnosti,občni zbor KZ Hrib-LoškiPpotok, ni doseglo tiJtega, kar smo priča^ ki je bila napeljana v radijski m šoli v Sušju roditeljski sestanek, 
je sprožil vprašanje, čemu tudi pri ta odsek smolo, tigovma m , obiskan kovali Vsekakor pa je glavni in sprejemnik Alojza Hočevarja iz ki je bil zelo dobro obiskan. Uci-
sodraški zadrugi še ne deluje ak- kot bi morala Da je temu tako wi navzoč tud? pr^ najbolj pereč problem mesarija. Mestnega loga št. 9 pri Kočevju, teljstvo je pripravilo vzgojno pre
liv mladih zadružnikov. Povedano je delno kriva tudi zadruga, k • Mikulič Mesarija je kljub velikemu prome- Zaradi udarca strele je bil radij- davanje, o otroški paralizi pa je
ie bilo, da se je na tem že delalo, pravočasno usmerjala proizvajalcev • • . , , , , noslovala in sicer z ski snreiemnik popolnoma uničen, predaval dr. Andoljšek France iz
vendar je sedaj med mladimi k .^delovanju takih artiklov ka- J?J”0Člla zPdrym kljub" topim izgubo ca. 10.000 dinLjev. Od kod Wdi ohišje radijskega sprejemni- Ribnice. Starši so bili s predava-

” Na tem^področju čak: torej ker nekaterih artiklov suhe robe Zlasti delo mesarije je v zadnjem vsekakor pa žehjo zadružniki, da noma stopila. Stankov jo.
zadrugo še^precej dela. trg danes ne absorbira več; nado- času pod kritiko. Tudi gradbeno se stvar razčisti. Nekdo je tudi

predlagal, naj bi odpustili mesarja.

Kočevski gasilci za občinski praznik ŠOLSTVO VPREDGRADU
Dne 27. septembra 1956 se je se

stal Svet za šolstvo p”?sveto in
Svet ugotavlja, da bi se moralo 
namestiti še eno učno moč naboru Sledil ie šolski trodelni na- redila takoj po svojem nastopu škemu’ potoku. Stroški gradnje bi stai ovci za soisivu p isvciu ... ------- V" \

na'vse zgodaj”zjutraj na gasilskem pad ženskih desetin, proste vaje piknik za svoje pionirje. V mest- znašali 48 milijonov din, česar pa kulturo^ Občinskega ljudskega^ od- 1 tndig n« 0.™^m!ki je razpravljal log, kakor tudi na osnovni šoli 
torej treba odložiti za kasneje, o programu svojega dela v pri- Stari trg ob Kolpi in v Radencih, 

šel bodočim gasilcem v slast, imel Pokazalo se je tudi, da mora grad- hodnjem letu. Vsi člani Sveta so Svet je imenoval za šolsko upra-
. , aka nrnsiava je celo prednost pred obloženimi beni odsek KZ Remont nujno do- se strinjali s predlogom, da se po- viteljico tov. Oberstar Ivano in na-
j P' ^ . icmiiiMmi Vpooin ra7.rxnin*pnip nri ' nnir/icr<i iri Hi hm .snnsnHen vo- pvptiin nrpdvspm nroblemom šol- mestil na osnovno šolo Zagozdac

Predlog je bil dan na glasovanje 
in je bil soglasno sprejet. Veliko 
se je tudi govorilo o gradnji nove 
mesarije, ki bi bila potrebna Lo-

V nedeljo dne 30. sept. t. 1. je
aL^r^nlfnolala^rva zatava, Tl članov in članic itd. ter končno kot nem logu so zakurili velike ognje zadruga sedaj še ne zmore. Načrt bora Predgrad
tT votlim valovanjem naznanjala zaključna točka še gasilska sim- in v žerjavici spekli krompir, ki je je torej treba odložiti za kasneje, o programu s-
pričetek praznovanja občinskega bolična slika. "Q=”,'’orn
pravnika občine Kočevje^ Kmalu Bila je žemljicami. Veselo "razpoloženje pri biti nekoga ki bi bil sposoben vo- svetijo predvsem problemom sol- mastil na osnovno solo zagozcac
S6jU1 P p/ n« iih tt dM ni bilo Puot dobri obč^m raznovrstnih igrah je znal še dvig- diti tudi razna tehnična dela. stva'V občini, uveljavljanju druž- tov. šu tej Marijo. Sklenil je tudi
nji hiši, več p J a se po ............................ njti z odlično igro s harmoniko 10- Kino je v prvem polletju pri nas benega upravljanja na posameznih spopolniti učni kader na ostalih
na dan. Slavnostni prireditvi je p™°" letni pionir iz Dolge vasi Klepec zelo uspešno posloval. Iz poročila šolah vprašanju šolske reforme, šolah v občini.

Že ob pol sedmi uri je prispela stvoval predsednik občine tov. Kail polletnega občnega zbora je tudi šolskih prostorov, inventarja in uč- Končno je bil sprejet še sklep,
prva gasilska enota rudarji na Grm in Julij Planinc kot zastop- Dejstvo da se mladina bliža ga- razvidno, da je KZ nabavila nekaj nih pripomočkov kakor tudi delu da se mora še letos urediti osnov-
slavnostni prostor in kmalu za tem njk kmetijskega gozdarskega pose- slla^vu moramo pozdraviti,- kmetijskih strojev ki bodo na raz- prosvetnih delavcev v šoli in v na šola Radence; vzidati je treba
so prišle še desetine sosednih dru- stva v Kočevju. Oba sta o pinc- g svojo udeležbo pri sprevodu polago zadružnikom. Doslej tistro- drugih množičnih organizacijah ter nova okna in popraviti vrata,
štev. ditvi podala zelo pohvalne izjave, v sredo dne 3 oktobra je gasil- ji še niso šli kaj dosti v promet vsebini pouka po naših šolah. Adaptacije na ostalih šolah se r,a-

Ob določeni uri so se zbrali ga- ko ju je predsednik občinske ga- s^yo zakijučilo svojo proslavo ob- (zlasti opraševale! proti kaparju, Obravnavan je bil tudi problem zen najnujnejših primerov opu-
silci gasilke in pionirji in začele silske zveze tov. Oberstar pozdra- jakega, praznika, ki nas sporni- koloradskemu hrošču itd.); menda pomanjkanja učiteljskega kadra, stijo. D. A.
so se za'dnje predpriprave za ga- vil in predsedniku čestital k pr a z- nja n mjnuie zgodovinske dogod- se naši kmetje zanje premalo za-

nastop, škoda, da se gasilci niku v imenu vseh gasilcev občine ^ pomembne =e samo za nas, nimajo.
marveč za vso našo domovino. 

Na pomoč!
PF

in gasilke niso zbrali polnoštevilno. Kočevje.
Veselje pa je bilo pogledati 4 de- Drugih zastopnikov ni bilo. Iz- 
setine gasilskih pionirjev iz Rudni- ostalo je pa tudi kočevsko občin- 
ka, Livolda, Stare cerkve in Ko- stvo, ki očividno ne daje pravega 
čevja živahne kot živo srebro, to- priznanja gasilstvu za požrtvoval
en poslušne in disciplinirane, ka- no, skrbno in neprestano delo za 
kor jih zna s svojim strogim, a požarno varnost njihovih domov in 
pravilnim vodstvom vzgojni le ga- ostalega imetja. Spričo ogromne 
slika Ivanka Blžal. udeležbe na popoldanski nogomet-

Točno ob pol devetih se je pričel m tekmi se upravičeno vprašamo, 
program gasilske proslave s so- če je prostovoljno gasilsko dru-
detovaniem rudniške godbe, ki je štvo res manj vredno društvo. . , ..
delovanjem ” vcmninika „ , . t-krnt kočevski vsemi potrebnimi mstrumenti.pod vodstvom novega kapelnika Gotovo je, da tokrat Kočevski Rih i . ■ ve
tov. Alojzija Bastardija popravila gasiici ne morejo biti zadovoljni s Zd av“k U ^ Drlha1P°™s^ teden 
odnos do gasilstva in neumorno so- kočevsko publiko, prepričani pa so, »kih Lašč, je prihajal vsak tetie

Trgovina sama je poslovala zelo 
dobro, ustvarila precejšen dobiček. 
Prav tako so bili zadružniki zado-

Pokončujmo škodljive ptice

mmmmmmm
potoški kmetje zelo malo cenijo, po ujedaji, med katerimi je poseb- JOVEC DEBELJAK USTRELIL 
Dalje so se dotaknili tudi velikih no škodljiv kragulj-kokošart sko- viM/imnn«

Zakaj ni zobarja 
v Loški potok

že lani je bila v Loškem po- kompleksov" neizkoriščenih gmajn, bec, sokol, sokolič, ostriž in konč-1 -1 n n r« Ki llnuf fl '/ t - __ —1. . m 1 • _
40 KRAGULJEV

toku urejena zobna ambulanta z katere bi 
uredili

z majhnim trudom pre- no tudi kanja, 
v dobre pašnike.

55,»,i Ji Har II gre popolno pri- 0, ta ,»o]o SJfS'SUTS'i.’jfJC
znanje. spoznalo in jo bo ob P/v^prumi ^ y. zim-skem čaau, ko

Prvi so nastopili pionirji z vaja- temeljito popravilo v popolno za ^ moral. jjudje teden za tednom rreu imuw.* ^ k 1 "Vinic "je iimo""da""se zbor ponovno skliče.

Proti tem škodljivcem poznamo 
razne oblike borbe. Za kragulje je 
zlasti zanimiv in uspešen lov z 
ukarico in odstrelom. Naši lovci 
uničijo vsako leto veliko število teh 
škodljivcev. Tako je lovec Debeljak

Prerl kratkim se je dogodilo to- predstavnika ObLO Sodražica. Že- Viktor iz Dolge vasi v okoliških ^reu Kldinuii » J . tl__  ... skliče. pvvzrlm/ih t Pirn Vrnin

O zboru volilcev, ki ga ni bilo
gozdovih tega kraja od spomladi 
ustrelil že okrog 40 kraguljev. Sa
mo v drugi polovici meseca avgu- 

DISCIPLINSKE- sta jih je ustrelil 19. S tem je na

mi, s katerimi so nastopili na dru" do®V5le i,gaS2!f=uaVn ,P rai- zaman čakati. Na pomlad je ono ie; z-a vasi ... j-
gem gasilskem festivalu v Mari- Občinska gasilska zveza je pi prleakovat] da se b‘ nekako zbolj- bil sklican zbor volivcev. Zbor naj

šalo, a na žalost zdravnika sploh bi bil ob petih popoldne v zadruž-

il mMm mmm
četverčka za potrebe Rudnika in Ali se bo občinski ljudski odbor zdravnik prihajal vsaj enkrat te- la. Res je navsezadnje tudi da F dal na razpolago seno priredi- ^'J V^.končavIn1e teh ronviev

• ■ ■ gradnjo vrstnih hišic, r,pnskn_ L1ud1e Ba moraio hoditi v tako ravnanje govori o majhni po- tel1u avto-moto dirk v Kočevju, važno Pokonča vanje teh roparjev

m u= » ar-J isa&a-jss fs-ja-W«-a b,.*c r*potem - »• ~ * >W1— “ <- u‘pos” srsaTSr&rsE d,°j as caa.-1 ,e v. & — »sa-. ■ in uspešno gospo- 
Iščih. t.
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VISOKA ZMAGA SVOBODE NAD PARTIZANOM

ATLETIKA

Partizan četrtič prvak Dolenjske
SVOBODA : PARTIZAN 5:0 Srednji krilec — mali Pičo se je

dolgo otepal žoge. Visokih žog pa 
Prve težje jesenske preizkušnje, ni dosegel jn si je v 22. minuti 

srečanja za nogometno prvenstvo pomagal z roko. Sodnik Logar je
Dolenjske, Partizan n; dobro pre
stal. Svoboda je dala lekcijo s 5:0 
(4:0). Za uteho je druga garnitu
ra Partizana zmagala nad nogo
metnim moštvom iz Grosuplja 3:0 
(3:1).

Ko se je tekma začela, je že 
senca legla na travnato Partizano
vo igrišče, sonce pa se je odmikalo 
proti šalki vasi, a gledalci so še 
kar naprej prihajali na igrišče. Ob
dano od gledalcev je bilo lepo ure
jeno igrišče videti kot arena. Tri-

zapiskal in pokazal na belo piko,

na prvo žogo in v akcijah čisto 
onemogočili Partizanove nogome
taše.

V vsej igri sta bila dana le dva 
nevarna strela na Čukova vrata, a

NAJBOLJŠI ATLET DOLENJSKE: POLDE TORKAR

IV. dolenjsko atletsko prvenstvo jitev lepega prehodnega pokala, ki 
se je končalo z nemajhnim prese
nečenjem: favorizirani Novome-

kjer je Sever streljal 11-metrovko ju je ta z uspehom odbil. Očitno je 
in povišal rezultat na 2:0. Zame- 
najava s Pricom kot srednjim kril
cem, ki je igral že štiri tekme kot
krilec, ni bila na mestu. Dve na
paki, dva gola in svobodaši so bili 
krepko v vodstvu. Tempo igre se 
je iz minute v minuto večal, žoga 
se je hitro prenašala s polja v 
polje in pred vrata obeh moštev. 
Bolj nevarni pa so bili pred vrati 
svobodaši, ki so bili vsi veliki nad

bilo, da so svobodaši bolj vigrana 
enajsterica.

Republiški sodnik Perko je so
dil tekmo prav dobro. Spregledal 
je le roko svobodašev v kazenskem 
prostoru v 7, in 86. minuti. V. P.

ščani so bili v moški konkurenci 
do nog potolčeni. Papirne prognoze 
so govorile njim v prid in jim da
jale celo upanje na zmago. Toda 
dejanski obračun je kaj kmalu

rokah izkušenih Partizanovih so
delavcev in je brezhibno potekala 
od začetka do konca. Le kopje bi 

ga je darovala Atletska zveza Slo- kilo lahko več kot eno za tako pr- 
venije. Tudi osvojeni naslovi prva- Venstvo ker se je to edino zlomilo 
w v r=,mPriiv r.ri po tretj\ serlji metov. Pa še nekaj:kov so v podobnem razmerju: pri 
moških Kočevje 13 prvih mest in 
Novo mesto 2, pri ženskah pa Novo 
mesto 6 in Kočevje 3.

Celo prvenstvo je potekalo v
razjasnil ugibanja: pri moških znamenju velike borbenosti tekmo- , ____ ___ ____ ______
99:55 za Kočevje, pri ženskah pa valcev, odlične organizacije in kva- bojkarsko tekmo v Novem mestu. 
51:41 za Novo mesto in skupno litetnih rezultatov, posebno kar se 
140:106 za Kočevje ter s temosvo- tiče zmagovalcev. Kvaliteta moških

sestavljalec urnika bi moral upo
števati željo Novomeščanov in uvr
stiti met krogle prvi dan, tako da 
bi lahko nastopil Dolenc, ki je bil 
v nedeljo zadržan z važnejšo od-'

buna, ki sprejme 500 gledalcev, je 1,75 m. Na vrata so streljali več 
bila polno zasedena. Skoro polovi
co mestnega prebivalstva je bilo 
na igrišču. Trideseti september bo 
ostal svobodašem še dolgo v lepem 
spominu, saj so odvzeli Partizanu 
dve pomembni piki, ki sta jim pri
pomogli, da so se usedli na vrh 
lestvice dolenjske nogometne dru
žine.

Pred več kot 1900 gledalci je 
bila 30. sept. t. 1. odigrana nogo
metna tekma med domačima riva
loma Partizanom in Svobodo. Kot 
uvod v igro je odigrala rudarska 
godba več poskočnih. Ob določe
nem času so pritekli na igrišče 
svobodaši oblečeni v lepe zelene 
drese in partizanove! v belo-modrih 
dresih. Igralci obeh moštev so si 
izmenjali šopke cvetja in jih me
tali med gledalce.

Moštvi sta igrali v naslednjih 
postavah:

Partizan: Trobentar, Škvarč,
Pirnar, Pal, Radosavljevič, Lenasi,
Jovanovič, Šafec, Priča, Komac in 
Bartolme.

Svoboda: čuk, Jereblčnik, Ha
san, Romih, Svete, Popov, Ahac,
Sever, Taslaman, Koleta.

Začetek je kazal, da bo tekma 
zelo zanimiva. Že v 3. minuti je 
Taslaman zagrešil prekršek nad 
Trobentarjem, v 7. minuti pa je 
nekdo igral z roko v kazenskem

od daleč kot od blizu, zlasti Ta
slaman, ki je dobro vedel, da Tro
bentarju visoke žoge ne ugajajo. 
Dvakrat mu je iz daljave več kot 
20 metrov uspelo potresti mrežo 
pri Dominiku.

Zaradi slabe intervencije Tro
bentarja je ožja obramba Partiza
na v 27. minuti zabila avtogol. V 
40. minuti pa je iz daljave 27 me
trov potresel mrežo Partizana Ta
slaman in postavil rezultat prvega 
polčasa 4:0.

V 80. minuti drugega polčasa je 
bil še enkrat uspešen Taslaman. 
Ukanil je branilca Pirnarja in vra
tarja Trobentarja ter postavil konč
ni rezultat tekme 5:0 za Svobodo.

Svobodaši so zasluženo zmagali, 
ker so igrali borbeno, skrajno po
žrtvovalno in premišljeno. »Igrali so

je že dosegla slovenski povpreček, 
medtem ko je pri ženskah še ved
no v stanju začetnega razvoja.

Najlepša disciplina prvega dne 
je bil tek na 1500 m. Bregar in 
Vesel (oba K) sta že od začetka 
diktirala oster tempo in se stalno 
menjavala v vodstvu. V zaključku 
je bil Bregar hitrejši in je posta
vil nov dolenjski rekord.

Proti vrhu se prebija tudi Ke- 
nig, ki se je z rezultatom 53,7 na 
400 m približal na 7 desetink Bi bi
čevemu rekordu.

Vesel je znova pokazal, da je 800 
metrov njegova disciplina. Novi 
rekord ga upravičuje do nastopov 
na vseh slovenskih tekmovanjih. 

Torkar je samo še potrdil svojo

Rezultati — Moški — 100 m: 1.
Torkar (K) 11.5, 2. Bižal (K) 11.8, 
3. Žagar (Nm) 11.8, 4. Kenlg (K) 
12.1, 200m: 1. Torkar 23.6, 2. Bi
žal 24.0, 3. Žagar 24.5. 400 m: 1. 
Kenig 53.7, 2. Dokl (Nm) 55.8. 
800 m: 1. Vesel (K) 2:03.1, 2. Li
par (Nm) 2:09.5. 1500 m: 1. Bre
gar (K) 4:16.6, 2. Vesel 4:17.4, 3. 
Lipar 4:31.2. 3000 m: 1. Dokl
9:51.2, 2. Vesel 10:03.6. 4 krat 100 
m: 1. Kočevje 46,2. 4 krat 400m:
1. Kočevje 3:41.5, 2. Novo mesto 
3:50,5. Višina: 1. Pucelj (K) 170,
2. čihal (K) 170, 3. Potrč (Nm) 
165, 4. Adamič (K) 165. Daljina: 
1. Torkar (K) 656, 2. Čihal 585,
3. Bižal 560. Troskok: 1. čihal
12.86, 2. Pucelj 12.19, 3. žagar 
(Nm) 11.94. Palica: 1. Adamič
351, 2. Pucelj 290. Krogla: 1. Ci-

pravo vrednost in dominantno zrna- hal 12.45. 2. Potrč 11.77, 3. Drčar

Nogometni moštvi prihajata na stadion

Odred : Kočevje 5 : 2 ŠAHOVSKI BRZOTURNIR
Pod pokroviteljstvom predsedni

ka obč. ljudskega odbora tov. Kar-
V sredo 3. oktobra 1956 je bila Spremenjena postava, zlasti odlič- Qrma je bil 1. oktobra odigran 

odigrana V počastitev občinskega na obramba v postavi čuk, Pičo, brzoturnir z veliko udeležbo kar 
praznika prijateljska nogometna Hasan, Lenasi, Svete, Priča ni nu- 30 gahistov, kar je za tovrstne pri- 
tekma z zbrano enajsterico Odre- dila Odredovim napadalcem prill- re(jitve rekordno število. Igralci so 
da iz Ljubljane. Reprezentanca Ko- ke, da bi dosegli toliko golov kot blli razdeljeni v tri skupine, kate- 
čevja je bila sestavljena iz igral- v prvem polčasu. Napad pa je bil rih zmagovalci so šli v finalno 
cev Svobode in Partizana. V prvem prav dober. Najslabše je igral Pe- skupino.
polčasu se domačini niso najbolje ro in bi ga bilo treba zamenjati. y fjnaiu je zmagal Karel Mo- 
znašli spričo renomiranega na- Dvakrat je z glavo poslal žogo v bar iz Fare z 8 točkami pred inž.

neauo iarai z .u» » .... ...............  sprotnlka, ki je pokazal, kako je mrežo solidni Planinec ki ima to
prostoru Svobode, toda republiški treba igrati nogomet, in se je kar srečo, da stoji vedno tam, kjer je 
sodnik Logar iz Ljubljane ni po- štirikrat potresla čukova mreža. žoga. Velikost je pač velikost m 

k - • - ■ -o po zaslugi nepazljivih stranskih ima tudi svoje dobre strani. Majhni
sodnikov (Koleta) sta padla dva Odredovi obrambni igralci mu niso 
gola iz ofside pozicije, kar je na bili kos. Srednji napadalec Odre- 
koncu tekme priznal tudi sodnik da je postavil končni rezultat tek-

kazal na belo piko. V tem času je 
Taslaman od daleč dvakrat stre
ljal na Dominikova vrata. Raztr
gani napadi obeh moštev so tra
jali le nekaj minut. Svobodaši so 
se prvi zbrali in že v 10. minuti po

Volkom 7, Lundrom 6,5, Liscem 
6, šafarjem 5, žagarjem 4.5 itd.

gal v svojih disciplinah. To je 
eden največjih slovenskih talentov, 
žal pa mu zdravje ne dopušča 
ostrejšega treninga.

Adamič je bil zopet izvrsten, Či
hal in Bižal pa sta bila za svoje 
sposobnosti — povprečna.

Prvič smo videli dobre predaje 
štafete 4 krat 100 m. Novi rekord 
46,2 pa bi moral biti še boljši, če 
bi kot prvi tekel Kenig namesto 
Adamiča.

Od naših žensk lahko omenimo 
samo požrtvovalno Errathovo. Na 
splošno pa so naše ženske ekipa 
povprečnih naravnih talentov in 
nič več. Zanje velja: brez treninga 
ni atletike! Mnogo obetajo Novo- 
meščanke, ker so mlade in ker 
jemljejo atletiko bolj resno.

Organizacija prvenstva je bila v

(K) 11.19. Disk: 1. Dolenc (Nm> 
38.39, 2. čihal 32.41, 3. Drčar
30.24. Kopje: 1. Kromar (K)
43.66, 2. Žagar 43.36.

ženske — 100 m: 1. Kotnik
(Nm) 13.7, 2. Gole (K) 13.8, 3. 
Errath (K) 14.4. 200 m: 1. Gole 
29.7, 2. Errath 30.9. 800 m: 1. Gor
ški (Nm) 2:40.2, 2. Podpečan
(Nm) 2:43.4. 4 krat 100 m: 1. No
vo mesto 57.5, 2. Kočevje 58.6. 
Višina: 1. Kožar (Nm) 133, 2.
Kotnik 130. Daljina: 1. Križman 
(K) 428, 2. Gole 418. Krogla: 1. 
Kožar 963, 2. Petek-Kozina 899. 
Disk: 1. Petek-Kozina (K) 26.59, 
2. Smola 23.82, 3. Rus (Nm) 22.72. 
Kopje: 1. Vidmar (Nm) 26.02, 2. 
Barle (Nm) 25.59, 3. Smola (K) 
23,30, 4. Petek-Kozina 23.02.

-em

NAMIZNI TENIS

sam. če bi šlo pravilno, bi bil re
zultat prvega polčasa 2:0 za Od-

zaslugi neprisebnega vratarja Tro- red. 
bentarja prišli v vodstvo 1:0. Stre- V drugem polčasu se je situaci- 
ljal je Sever. Odtlej so svobodaši ja močno spremenila in je moral 
vse pogosteje ogrožali Trobentarja. Odred kloniti žilavim domačinom.

Svoboda : Elan (Novo mesto) 3 : 3
Preteklo nedeljo so 

v gosteh nogometaši
mesta. V tej tekmi so se pokazali 
domačini v zelo slabi luči tako v 
načinu igranja kot v prerekanju s 
sodnikom in v grobostih. Igra ni 
bila v ničemer podobna igri pre
tekle nedelje. Gostje so bili mnogo

bili pri nas boljši v igri in, če bi bil sodnik 
iz Novega na mestu, bi zasluženo zmagali.

Sodnik Paunovič Milan iz Ljub
ljane je bil zelo slab in je dopu
stil, da so se igralci pred njegovi
mi očmi brcali vsevprek. Bolje bi 
bilo, da ga nikoli več ne vidimo 
v Kočevju. V. P.

Partizan B : Grosuplje 3 : 1
V predtekmi je 30. sept. B mo- če bo B moštvo stalno igralo v 

štvo Partizana premagalo zbrano nedeljski postavi bo čez dve leti 
enajsterico iz Grosuplja, ki je de- kos tudi onim z vrha lestvice. Naj- 
lala že nekaterim moštvom z vrha boljši v moštvu je bil Cvek, Pilica 
lestvice dovolj preglavic, preden so in Uranič. Sodnik iz Ljubljane je 
jo premagali. sodil tekmo prav dobro.

KRATKE VESTI ______

me, ko je zabil v čukovo mrežo 
edino žogo drugega polčasa 5:2.

Tekma je imela dva različna 
polčasa. V prvem polčasu se do
mačini niso znašli. Renomirani na
sprotnik jih je zmedel in ožja 
obramba ni harmonirala. V dru
gem polčasu je bila spremenjena 
obramba, ki se je ujemala, dober 
pa je bil tudi napad, ki je dal dva 
gola.

Sodnik Perko iz Ljubljane je so
dil tekmo dobro, a ne odlično. Po 
intervenciji publike, ki ga je opo
zarjala na velike napake, pa se je 
v drugem polčasu močno popravil.

Dobro bi bilo, če bi reprezentan
ca Kočevja odigrala vsaj še dve 
tekmi v tem letu, ker bi se s tem 
nivo nogometa še dvignil, vneti ki- 
bici pa bi prišli na svoj račun. 
Tudi na tej tekmi jih je bilo čez 
1300. Če primerjamo odstotek z 
drugimi mesti Slovenije, ugotovi
mo, da ima nogomet v Kočevju 
več publike, kot kjer koli drugje.

V. P.

Jože Turk - dvakratni prvak
Na IV. dolenjskem prvenstvu, ki 

je bilo preteklo nedeljo v Kočev
ju, so se zbrali samo igralci na
šega okraja. Odsotnost Novome-* 
ščanov in ostalih Dolenjcev sicer 
ni imela vpliva na kvaliteto iger, 
pokazala pa je, da je ta panoga 
onstran Roga povsem zamrla.

Značilnost tega prvenstva je bila 
pojava vrste mladih in dosti obe
tajočih igralcev, saj celo Kočevje

škega finala je Obranovič vodil že 
18:10 in 20:17, vendar ga je Turk 
hladnokrvno nadigral in dobil set 
s 26:24.

Rezultati:
Moški ekipno: 1. Partizan, Ko

čevje, 2. Partizan, Dobrepolje.
Mladinci ekipno: 1. Partizan,

Kočevje, 2. Partizan, Sodražica.
Moški jiosainezno: 1. Joško

Turk (K), 2. Obranovič (K), 3.
ni poslalo v ogenj svojih najbolj- Vovk in Fine (oba K), 
ših. Posebno mladi igralci iz So
dražice in Dobrepolja so naredili 
velik korak naprej.

Glavni as prvenstva je bil mla
di Joško Turk iz Kočevja, ki je 
osvojil kar dva naslova prvaka: 
mladinskega in članskega. Izgubil 
je vsega en set in bil edini nepo
raženi igralec prvenstva. V obeh 
finalnih igrah je z odlično ofen
zivno igro in zgledno borbenostjo 
povsem nadigral favorita Obrano- 
viča, ki je to pot igral mehko in 
brez volje. V odločilnem setu mo-

ženske posamezno: 1. Ivanka
Janc (K), 2. Mravlje (K), 3. Juž
nič in Istenič (obe K).

Mladinci posamezno: 1. Joško
Turk (K), 2. Obranovič (K), 3. 
Fine (K) in Fajdiga (S).

Mladinke posamezno: 1. Vika
Istenič (K), 2. Južnič (K), 3. Ko
čevar (K).

Pionirji posamezno: 1. Nane Faj
diga (S), 2. Leskovšek (K), 3.

Adamič postavlja nov dolenjski 
rekord

Prosimo vse dopisnike našega li
sta, da nam redno poročajo o vseh 

Kapš (k’)in Gašperič Stane ’(S). Športnih dogodkih, posebno onih iz-
Or_ ven mesta Kočevja.

Več znanih kočevskih športnikov 
je letos maturiralo in bodo sedaj 
nadaljevali študij na univerzi in 
visokih šolah. NT Igralec, smu
čar' in nogometaš Medan Uranič 
bo študiral rudarstvo, atlet Pol
de Torkar arhitekturo, atlet 
Franc Vesel medicino, nogome
taš Rudi Lenasi pravo, atlet La
do Troha pa bo študiral slikar
stvo na umetnostni akademiji. 
Jože Maver se je tako zelo uve
ljavil kot nogometni sodnik, da 
nima proste nobene nedelje več. 
Dosedaj je bilo njegovo sojenje 
ocenjeno vedno kot zelo korekt
no.

' Upravni odbor kočevskega Par
tizana je na svoji zadnji seji 
sklenil, da bodo slovesno prosla
vili 5-letnico obstoja društva z 
akademijo, ki bo 18. decembra.

s S 3:0 p. f. je dobil Partizan pr
venstveno tekmo v odbojki pro
ti Kamniku, ki je utemeljeval 
svoj izostanek s pomanjkanjem 
finančnih sredstev. Tako bodo

naši odbojkarji igrali verjetno že 
prihodnjo nedeljo kvalifikacije za 
vstop v višjo ligo.
Vinko Zajc starejši je bil ime
novan za predsednika uprave 
šeškovega doma. Nova uprava 
bo posvetila posebno skrb pra
vilnemu vzdrževanju doma. 
Adamiču (skok s palico 3.51 m) 
so se uresničile večletne sanje — 
te dni bo prejel kovinsko palico, 
katero je kupila v inozemstvu 
Zveza Partizan.
Karmen Mravlje (namizni te
nis) in Nada Gole (atletinja) sta 
odšli na enoletni študij v admi
nistrativno šolo v Ljubljano.
Za 14. oktober so predvidene v 
Kočevju športne Igre dolenjskih 
visokošolcev v več panogah in 
šahu.
Skupina najboljših kočevskih 
atletov bo nastopila 14. oktobra 
na otvoritvenem mitingu na no
vem stadionu Svobode v Ljub
ljani.

Rekordni športni obiski
Na nogometni tekmi med Svo

bodo in Partizanom je bil dosežen 
rekorden obisk 1800 gledalcev, ki 
so plačali 48.570 dinarjev vstopni
ne. Tudi tekma z Odredom na ob
činski praznik je dala s te plati 
odličen rezultat: 1200 gledalcev in 
33.180 dinarjev vstopnine.

Nista pa to največji števili gle
dalcev na športnih prireditvah v 
Kočevju. Rekord imajo še vedno 
skoki za slovensko prvenstvo leta 
1954 na 45-metrski skakalnici, ko

je 2000 gledalcev plačalo 76.830 
dinarjev vstopnine.

še ena tekma je zelo razgibala 
kočevsko prebivalstvo. To je bila 
pred leti tekma »debeli« proti »su
him«, ki je privabila na Stadion 
1300 gledalcev; plačali pa so te
daj zaradi nižje vstopnine le 23.280 
dinarjev.

Pa še en poseben rekord je za
beležila nedavna tekma med rud
niško Svobodo in Partizanom. Ce
ni se, da je bilo sklenjenih stav 
za' celih 100.000 dinarjev. Er

KINO
»JADRAN«, Kočevje: od 12. do 

14. oktobra ruski barvni film 
»Obad«; 17. in 18. oktobra ita
lijanski film »Burja«; od 19. do 
21. okt. ameriški film »Vojna 
svetov«; 21. ob 10. uri dopoldne 
mladinski film »Veselo m brez 
skrbi«; 24. in 25. oktobra fran
coski film »Obsesija«. 

»SVOBODA« Rudnik; 13. in 14. 
oktobra ameriški film »Na 
obronkih Kolorada«; 20. in 21. 
oktobra brazilski film »Mehika 
v pesmi«.

»PARTIZAN« Ribnica: 13. in 14. 
oktobra jugoslovanski film »Mi
lijoni na otoku«; 20. in 21. ok
tobra francoski film »Trenutek 
resnice«.

DOBREPOLJE: 13. in 14. oktobra 
ameriški film »Makao«; 17. okt. 
italijanski film »Junak ceste«; 
20. in 21. okt. slovenski film 
»Svet na Kajžarju«; 24. okt. ita
lijanski film »Brez milosti«. 

»SODRAŽICA«: 13. in 14. okto
bra ameriški film »Sestrična Ra- 
haela«; 20. in 21. okt. ameriški 
film »Dvoboj pri srebrnem po
toku«.

«VELIKE LAŠČE«: 13. in 14. ok
tobra belgijski film »Banket ti
hotapcev«; 20. in 21. oktobra 
ameriški film »Rdeče nebo nad 
Montano«.

DEŽURNE TRGOVINE
Dežurno službo imajo: v soboto 

13. oktobra od 15. do 18. ure v 
Kočevju trgovina »Potrošnik«, v 
Ribnici pa Kmetijska zadruga, tr
govina z mešanim blagom.

V sobto 20. oktobra od 15. do 
18. ure v Kočevju trgovina »Pre
hrana«, v Ribnici pa Trgovina z 
mešanim blagom.

OBVESTILA
KOČEVJE

Rodile so: Štefanič Neža, gospo
dinja iz Livolda — deklico; Debe
ljak Olga, administratorka iz Mla
ke pri Kočevju — dečka; žagar 
Jožefa, tkalka iz šalke vasi — 
dečka; Hajdinjak Hermina, nata
karica iz Jfočevja — deklico; Fili
pič Alojzija, gospodinja iz Mlake 
pri Kočevju — deklico; Kravanja 
Justina, gospodinja iz Kočevja — 
dečka; Ivančič Miroslava, gospo
dinja iz Livolda — deklico; Slap- 
šak Jožefa, gospodinja iz Klinje 
vasi — deklico; štimec Slavka, 
gospodinja iz Križmanov — de
klico.

Srečnim mamicam čestitamo!
Poročili so se: Bednarik Marko, 

črkostavec iz Kočevja, in Butina 
Magdalena, bančna uslužbenka iz 
Kočevja; Jelovšek Vencelj-Josip, 
jamski kopač iz Kočevja, in Cuk 
Marija, tkalka iz Kočevja; Kalič 
Franc, šofer kamiona iz Kočevske 
Reke, in Tanacek Viktorija, ku
harica iz Kočevske Reke; Kotar 
Marjan, poljedelski delavec iz Mo
krega potoka, in Strle Antonija, 
poljedelska delavka iz Dolnje Bri
ge. — Čestitamo!

Umrli so: Pugelj Jože, otrok iz 
Mahovnika — star 5 mesecev; 
Prelogar Ana, družinska upokojen
ka iz Koblarjev — 57 let; Novak 
Vojko, otrok iz Gornje Brige — 
star 9 mesecev; Crnkovič Uršula, 
preužitkarica iz Sela pri Kostelu — 
83 let.

DOBREPOLJE
Rodile so: Perko Marija, gospo

dinja iz Vidma — deklico; Tavželj 
Jožefa, gospodinja iz Predstrug — 
dečka; Klinc Marija, gospodinja iz

Kompolja — dečka; Novak Mari
ja, gospodinja iz Bruhanje vasi — 
dečka; Novak Danijela, gospodinja 
iz Zagorice — deklico; Bartol Ana, 
knjigovodkinja iz Zdenske vasi — 
deklico; Vidmar Rozalija, gospo
dinja iz Ponikev — deklico.

Čestitamo!
Umrla je Zajc Marija, prejemni

ca soc. pomoči iz Tržiča — stara 
81 let.

DRAGA-LOŠKI POTOK
Rodila je Bartol Štefanija, go

spodinja iz Hriba-Loškl potok — 
dečka. Čestitamo!

Poročili so se: žagar Božidar,
kurjač na žagi iz Podpreske, in 
Knavs Danica, kmetijska delavka 
iz Drage; Lužar Ivan, kmetovalec 
iz Lužarjev, in Lavrič Milena, go
spodinjska pomočnica iz Karlovice; 
Debeljak Franc, kmetovalec iz Re- 
tij, in Oražem Marija, kmetovalka 
iz Reti j. čestitamo!

Umrla je Lavrič Marija, vzdr- 
ževanka iz Retij — stara 31 let.

LAŠČE
Rodili sta: Ponikvar Franja, go

spodinja iz Velikega Osolnika — 
deklico in Oštarijaš Ljudmila, kme
tovalka iz Gornjega Kališča — 
dečka. Čestitamo!

Umrl je Zgonec Janez, kmeto
valec iz Velikega Osolnika — star 
79 let.

RIBNICA
Rodile so: Starc Vida, gospodi

nja iz Dolenje vasi — dečka; Turk 
Mihaela, gospodinja iz Grčaric — 
dečka; Bakarič Pavla, gospodinja 
iz Dan pri Ribnici — dečka; Hri
bar Jožefa, gospodinja iz Ribnice 
— dečka; Radonjič Pavla, admi
nistratorka iz Ribnice — dečka;

škof Mihaela, gospodinja iz Jur
jeviče — dečka; Ceferin Ema, go
spodinja iz Ribnice — dečka.

Čestitamo!
Poročila sta se: Trhljen Ivan, 

kmetovalec iz Zamosteca, in Lov
šin Marija, kmetovalka iz Sušja.

čestitamo!
Umrla sta: Peterlin Janez, oseb

ni upokojenec iz Goriče vasi — 92 
let; Oražem, roj. Cimerman Fran
čiška, kmetovalka iz Dolenje vasi 
— 64 let.

PREDGRAD
Poročila sta se Miljavec Andrej, 

rudar iz Kočevja, in Kastelec Zo
ra, mlekarska delavka z Brega 
pri Kočevju.

Čestitamo!
SODRAŽICA

Poročili so se: Brimšek Rudolf, 
mlečni kontrolor iz Zamosteca, in 
Jakopin Majda, knjigovodkinja Iz 
Sodražice; Lavrič Franc, izdelova
lec suhe robe iz Podklanca, in 
Gornik Julijana, gospodinja iz 
Podklanca. Čestitamo!

Umrla sta: Šilc Alojzij, kmeto
valec iz Kržetov — star 59 let ter 
Lušin Alojz, strugarski delavec iz 
Sodražice — star 45 let.

Uredništvo in uprava v Kočevju, 
Ljubljanska c. 22. Telef. 3-89. — 
Tek. račun pri podružnici NB Ko
čevje, št. 617-T-388. — Letna na
ročnina znaša 240 din, polletna 120 
in je plačljiva vnaprej. Za inozem
stvo 500 din, oziroma 1,50 ameri
škega dolarja. Poštnina plačana v 
gotovini. Rokopisi se ne vračajo. 
Tiska tiskarna »Urška« v Kočevju
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Iz Življenja naših društev 0& cazstaoi mladih umetnikov
Na delo za muzej v Ribnici

V letošnjem februarju je bilo v 
Ribnici ustanovljeno Muzejsko dru
štvo, ki naj bi v začetku delalo kot 
sekcija okrajnega muzejskega dru
štva, potem pa, ko se bo okrepilo 
in zasidralo, se bo osamosvojilo. 
Za začetek se je zbralo kar precej 
članov in vsi so sklenili, da takoj 
prično z delom. Vendar kakih vid
nih uspehov doslej še ni, čemur so 
vzrok predvsem objektivne težave, 
zlasti pomanjkanje denarja.

Zamisel o osnovanju ribniškega 
muzeja, ki naj ga pripravi dru
štvo, je bila gotovo na mestu, saj 
je bila v preteklosti- Ribniška doli
na pozorišče tolikim zgodovinsko 
pomembnim dogodkom kot le ma
lokateri kraj v Sloveniji. Ribniški 
muzej bo imel v glavnem narodo
pisni značaj; prikazal naj bi pred
vsem daleč po svetu znano suhoro
barsko obrt, dalje danes že zami
rajoče lončarstvo v Dolenji vasi, 
zbral naj bi predmete, ki so še 
ostali z graščin v Ribniški dolini, 
prikazal naj bi življenje in delo 
naših slavnih mož (Gallus-Petelin, 
p. Stanislav škrabec, dr. Ivan Pri
jatelj, inž. Merhar itd.) in bodočim 
rodovom ohranil dokaze številnih 
pomembnih dogodkov iz NOB v 
naših krajih.

Za sedaj je največja ovira delu 
društva pomanjkanje prostorov; 
zaenkrat bi potrebovali vsaj suh in 
varen prostor, kamor bi spravljali 
zbrane predmete. Tu bo morala 
čimprej priskočiti na pomoč obči
na. V načrtu je adaptacija pre
ostankov ribniškega gradu za raz
stavne in stranske prostore muze

ja, ki bj s tem pridobil tudi po 
okolju kar idealno stavbo. Vse ka
že, da ti načrti še ne bodo uresni
čeni tako kmalu.

Upravni odbor muzejskega dru
štva prosi vse prebivalce Ribniške 
doline, da mu priskočijo na pomoč 
z zbiranjem predmetov. Kmetijske 
zadruge, ki se bavijo s prodajo su- 
ke robe, bi' morale preskrbeti mu
zeju čim več starih izdelkov lesne 
domače obrti in orodja, saj bo to 
koristilo tudi njim samim. Delo 
bodočega muzeja ne bo popolno, če 
ne bomo zbrali vseh knjig, časopi
sov, člankov, slik itd., ki so v ka
kršni koli zvezi z Ribnico. Obilo 
takega jn podobnega materiala, ki

bi našel svoje pravo mesto v mu
zeju, je na naših podstrešjih in v 
drugih neprimernih prostorih, kjer 
ga uničuje zob časa.

Izgleda, da se vsi člani ZB ne 
zavedajo dejstva, da je tistih, ki so 
svoje najboljše moči žrtvovali v 
NOB, vsak dan manj, da sčasoma 
propadajo dokumenti, brošure, ča
sopisi iz predvojnega delavskega 
gibanja in iz ljudske revolucije, da 
spomini borcev m aktivistov — ta
ko pomembno zgodovinsko gradivo 
— s slehernim letom bledijo. Mar
sikaj je žal že izgubljenega, toda 
to kar je ostalo, je treba takoj re
šiti. Organizacija ZB b; morala 
čmiprej začeti pri svojih članih 
zbirati vse gradivo, ki ga še hra
nijo, in dati s tem tudi drugim 
zgled za zbirateljsko delo. T.

V dneh od 29. septembra do 4. 
oktobra 1956' so se nam v Mali 
dvorani množičnih organizacij v 
Kočevju predstavili mladi likovni 
talenti našega okraja. Razstavo je 
v okviru turističnega tedna orga
niziralo Turistično društvo, kate
remu gre zahvala za ta kulturni 
dogodek. Zanimanje za prireditev 
je bilo precejšnje, saj si jo je ogle
dalo 784 odraslih in nad 300 mla
dine. želeti je, da bi ta skromna 
razstava prispevala k današnjemu 
človeku tako potrebni • likovni 
vzgoji, ki je pomemben faktor pri 
oblikovanju estetskega gledanja.

Zaradi pičlega prostora bom za
pisal le nekaj bežnih podatkov in 
opazk o vsakem razstavljalcu.

Bojan Golia, ki se je udeležil 
razstave kot gost, je doma iz Ma
ribora. Letos je končal dvoletno

DPD »Svoboda« Kočevje mesto 
se vedno bolj uveljavlja s svojim 
delom in se je uvrstila med naj
bolj delavne »Svobode« kočevskega 
okraja. Dramska sekcija se je v 
novi sezoni predstavila s komedijo 
Sterlje Popoviča »Pogospodena bu- 
tica« v režiji Martina Lorberja, s 
katero bo nastopila na festivalu 
amaterskih gledališč Jugoslavije 
posvečenem 150-letnici rojstva in 
100-letnici smrti jugoslovanskega 
komediografa Jovana Sterija Po
poviča, ki bo v Tuzli v času od 13. 
do 20. oktobra. Tam bo nastopilo 
šest amaterskih gledališč iz vseh 
republik, ki bodo pokazala, na 
kakšni umetniški višini so njihova 
amaterska gledališča. Republiška

specialko za grafiko pri prof. B. 
Jakcu in s tem zaključil sedemlet
ni študij na Akademiji za upo
dabljajočo umetnost v Ljubljani. 
Predstavil se nam je s 13 grafi
kami. Od razstavljalcev je tehnič
no vsekakor najbolj dognan. Gra
fično tehniko obvlada, v motivih 
ni preveč izbirčen; nagiba k liriki 
(Noč na obali, V mesečini, Motiv 
s Pohorja, Akvarij), pri čemer pa 
je lahko zelo originalen (Ujeti me
sec). »Težki misli«, ki mu je od
prla študijsko pot na Japonsko, se 
sicer pozna vpliv Rembrandta in 
Jakca, vendar dokazuje, da zna s 
spretno uporabo grafičnih elemen
tov (svetlobe in sence) povedati 
tudi marsikaj o življenju. To pa 
je že od nekdaj težnja in smisel 
prave urpetnosti, ki je vedno tes
no povezana z življenjem, iz ka
terega črpa, da lahko v prečiščeni 
obliki njegovo bistvo zopet vrača.

Stane Janu, kipar, je doma iz 
Osilnice. Rodbinska tradicija rez-

Zveza »Svobod« in prosvetnih dru- vselil muzej, a vendar upamo, da na Akade"
štev je poverila kočevski »Svobo- bodo uspešno prebrodili razne te- leto ' Razstovif&L vi S®dm0
dl« častno in odgovorno nalogo, da žave m bodo tudi letos naštudirali ka1' iz1nm;lmi p Z ne"
v Tuzli dostojno reprezentira kul- vsaj eno igrico. Nujno pa je, da vsod izL*„ Tp„ln^i' °,rfe:*} po' 
tumoumetniško višino slovenskih se jim bo kmalu uredil sodoben s^0 formo ki e-ovnri ^ ,en~
h^!wkin prosvetnlh društev »Svo- oder v stranski dvorani šeškovega žene-matere, kar ponekod morda 
bode« in prepričani smo, da bo doma, ki bi bila za take prireditve z nekoliko preveč noml.-irinnimi

mVm.n ull ° J raZf?ana S pristopom novih članov, pred- se in posebno gracijo mu pri aktih 
nreslerikn mnnt Gn*r ’t™1 vsem mladine, bo pevski zbor pod ni mar ker bistvo ideje pri sleher-
Lorber^n se^polef komediKo^ v0**™™ profesorja HuL- ni plastiki nadvladuje druge mo-
gospodena buticaT ki bo seda ^ lahko izpoln11 Pričakovanja lju- mente. Prikaz, ki ga je dal, go- 
S upariS5em? dramska sekd- bltel*v lovskega P«*Ja. vari, da imamo pred seboj talent,
ja pripravlja na uprizoritev ljud-

Kočevska „Svoboda" nastopi v Tuzli

V minuli sezoni je kočevska ?d katorega lahko mn°g° Pričaku"

(^£i8il&too na ^Jvuoi
Prostovoljno gasilsko društvo 

Trava obstoji šest let. Med tem 
časom se je še kar zadovoljivo raz
vilo. Ob ustanovitvi je imelo to 
društvo le eno ročno brizgalno in 
še to pokvarjeno, Z dobro voljo 
vseh aktivnih in podpornih članov 
ter s pomočjo okrajne in republi
ške gasilske zveze si je društvo 
pridobilo motorno in popravilo roč
no brizgalno. Nabavilo sl je 200 m 
tlačnih in 10 m sesalnih cevi, ne
koliko delavnih in paradnih uni
form ter še drugo najnunejšo ga
silsko opremo.

Najnujnejši in najbolj zaželjen 
je gasilski dom, ki ga društvo ni
ma. Vso opremo in orodje mora 
shranjevati v privatnem prostoru 
pri tov. Urbančiču. Vsi gasilci in 
vaščani kažejo veliko volje, da bi 
pomagali pri gradnji gasilskega 
doma. Vendar bi bilo potrebno, da 
bi dobilo društvo vsaj za začetek 
gradnje nekoliko finančnih sred
stev. Ker pa teh nima In jih do 
sedaj tudi od drugod ni moglo do
biti, mora ostati v tem pogledu 
pri starem.

Društvo ima skupno 31 članov 
in članic. V letošnjem letu je ime
lo mnogo vaj z motorno in ročno 
brizgalno, pa tudi večje število 
šolskih trodelnih napadov. K tem 
uspehom je pripomogla dobra or
ganizacija in dober nastop povelj
nika društva tov. Pajniča, ki je v 
mesecu aprilu uspešno končal pod
častniško šolo, ter dobra volja 
operativnih članov, ki so tudi za
služili pohvalo. To so: Zbašnik, 
Bukovac, Kateren J., Kateren K., 
Mihelič J., Urh, Ožbolt, Malnar 
ml. in drugi. Največ zaslug za ga

silstvo pa ima tov. Nada Vreček.
Da je bilo dosedanje delo teh 

gasilcev uspešno, dokazuje tudi to, 
da so pri ocenjevanju .društev v 
rajnih disciplinah na območju ob
činske gasilske zveze Draga-Lo- 
ški potok zavzeli prvo mesto. Ka
kor pa smo morali nekatere člane 
pohvaliti, tako so si nekateri za
služili grajo. Med te spada K. V., 
ki je hotel zaradi osebnega sovra
štva do nekaterih članov v dru
štvu napraviti razdor gasilske or
ganizacije na Travi. M. F.

J“ upunumev Jjuu- * “vuom je nvbe voivd -im-nz-i

ske igre »Rokovnjači« v režiji tov. »Svoboda« dosegla lepe uspehe, a 3 
Smoleja. Mladi igralci iz podjetja vendar bo njeno vodstvo še mora- Jože Centa, doma iz Ribnice, je 
Ključavničarstvo, člani »Svobode«, 1° iskati novih oblik dela, ki naj šele v tretjem letniku AUU. Pred- 
Pa_ hočeje presenetiti občinstvo s bi jih društvo prevzelo, da bo za- stavil se nam je s 14 akvareli in 
češko komedijo »Okence«, Nadalje dosilo kulturnim in zabavnim po- 1 risbo, čeprav akvarel na Akade- 
je v programu še mladinska igri- trebam delovnega človeka in obli- miji ni' predmet študija, bi se mo
ča »Mačeha in pastorka« in dra- kovalo njegovo socialistično za- ral z večjo poglobljenostjo in pred-
mn »Virin nrontnua// VPSt. --—_ a-i__vsem mirnostjo lotiti te tehnike.

Ob sojeni

ma »Vida Grantova«.
Izobraževalna sekcija, ki je v 

minuli sezoni z uspehom zaključi
la splošni izobraževalni tečaj in 
tečaj angleškega m nemškega je
zika, bo tudi letos začela z delom,

preprečilo' p^anjkan?'bančnih letnico ^ottva^tov VLf GorTe' cffkl° ^gOVOmih p°litičnih ^nk- 
sredstev. Tamburaškemu zboru, ki ™ v okrltu zlasU ^h Knlni’ p ' nZ V*' VMt"° °prav'3al'
ga predvsem sestavlja vajeniška kot zaslužen bofec za stvJ m z na a?čenmladina se bo oridružil oionir- zasmT^ “za stvai so- človek je bil presenečen nad tem,
ski tamburaški zbor Lutkovna cia zma- Kat sm delavca je okusil da mu je sindikalna podružnica 
sekcija ima težave z odrom in dvo Vf-° ^ren^°^° Predvojne Jugosla- OLO čestitala k tako pomembni 
r^o ker i Te v niihfvo dlorano ^Zf.leta 1941 se 3'e vključil v obletnici, čestitke mu je izrekelNOB, kjer je ostal do osvoboditve, predsednik okraja tov. Pirnat v

Na okraju je najstarejši odbornik navzočnosti vseh' članov sindikata
- ■ °,T° Kočevje' Leta 1944 j® P°stal OLO; najprej je v kratkih in je-

m © S a t I I odbornik v prvem okraju na osvo- drnatih besedah orisal njegove za-
J hojenem ozemlju. Od tedaj naprej sluge za stvar socializma, nato pa

za Alka inžeta TTahHonc. „ t pa do (3anps ie opravljal že mno- mu je izročil skromno darilce, kiza Alka, Jožeta Fabijana m Josi- g0 odgovornih funkcij kot pred- - ' -------

50 - LETNI CA FRANCA GORŠETA

Naglica pri delu je preveč očitna. 
Pri »Starem mostu v Ribnici« je 
še najbliže akvarelu, d asi tudi ta 
ni dovolj mehak in lazuren. Izbi
ra motivov je pestra in dobra. Ven
dar je sodba nekega ustvarjanja 
ob akvarelih le enostranska, ker 
ne more zajeti one prizadevnosti 
in iskanja, ki mora biti lastno sle
hernemu umetniku. Slikarjem je 
bil akvarel vedno le postranski 
način izražanja. Zato so za izpo
vedovanje uporabljali zahtevnejše 
tehnike.

Nada Lukežič, po rodu iz Ma
ribora, ki je že 16 let na Kočev
skem, je razstavila 5 olj, 2 študi
ji s svinčnikom, 1 akvarel in več 
listov iz skicirke. Trenutno je naj
boljša v risbi s svinčnikom (kar 
študirajo na Akademiji 2 leti), 
kjer je pri obeh portretnih študi
jah, posebno pa pri »Lado G.«, 
upodobila precej duha, ki oživlja 
risbo. Listi iz skicirke so dokaz 
marljivosti, fina risba pa resnične 
študijske prizadevnosti obvladati 
svinčnik. V olju je še samouk kot 
Centa pri akvarelu. Rada ima žive 
barve (Jesenski šopek, Paprika), 
posebno pa so ji uspela »Rajska 
jabolka«, ki so barvno in kompo
zicijsko najboljše olje. Pokrajina 
je tretji motiv, ki jo privlači. Med 
»Jesensko fantazijo« in »Ob Rin- 
ži« so štiri leta, zato je zadnja 
slikarsko mnogo bolje podana. Iz 
»Jesenskega šopka«, »Paprike« in 
obeh krajin diha sočnost mladega 
življenja, ki pa je dognalo že mar
sikatero resnico in okusilo nje trp
kost (premišljenost kompozicije in 
Whld° °Zadje prl >>Rajskih jabol-

linc Ramšak je šele od septem
bra v Kočevju, kjer poučuje risa
nje na gimnaziji. Pokazal nam je 
tri stvari: sedečega »Dečka« in 
dve miniaturni rezbariji iz kosti, 
»Deklico v profilu« in »Punčko«! 
Zadnji dve spadata bolj v dekora
tivno umetnost, medtem ko je pri 
»Dečku« uspel položiti v plastiko 
otroško naivnost in radovednost ob 
pogledu v življenje, ki še ni moglo 
skaliti otroške duše. škoda, da ni 
razstavljal več!

želel sem biti čimbolj objekti
ven; vsaka sodba, posebno o umet
nosti pa je nujno subjektivna,, 
osebna. Toliko tistim, ki jih utegne 
moje mnenje razburiti.

Marjan Lukežič

Mr,,lNoveTSi'„ ?VwgmT'\ 'T?1' pred" »> ra-S-ISfil.
ni mesarjev iz Mestne klavnice nn^m™ „ s sednik’. Podpredsednik okraja, po- še na mnoga leta. tov. Fran
Kočevje, ki so storili razna kazni
va dejanja, o katerih je naš list 
že pisal. Sodišče je obsodilo: Aloj-

KOLESA JE KRADEL
Te dni so varnostni organi iz

sledili 19-letnega Franca Petka Iz 
Klinje vasi prj Kočevju, ki je me
seca septembra ukradel Milanu 
Remihu iz šalke vasi moško dvo
kolo. Petek je kolo že razdrl in 
spravil posamezne dele, ogrodje pa 
je skril v neko jamo. Meseca ju
nija je ukradel kolo tudi Antonu 
Poklaču z Brega pri Kočevju iz
pred gostilne »Pod Lipo« v Stari 
cerkvi. Pri tatvini je bil opažen 
in je kolo takoj vrnil, zato ga so
dišče m kaznovalo. Upajmo, da 
mu bo sodišče odmerilo pravično 
kazen, ker jo tudi zasluži. vd

pogojno za 3 leta. Franca Jakovca, 
vodjo poslovalnice Koteksa na 4 
mesece zapora pogojno za dve le
ti in Jožeta Ombrožlča na 3 me
sece zaporne kazni. Oproščeni pa 
so bili krivde Kosta-Viljem Zupan
čič in Stanislav Mohar

- - . , . - -- na mnoga leta tov Franci,
verjenik za gozdarstvo, poverjenik v zdravju in družinski sreči, v ko
za lesno industrijo in drugo.

Poleg upravnih nalog je imel še
rist kolektiva in skupnosti!

Člani sind. podružnice

Ob odhodu Kmetove iz Kostela

.v»»

Ribničani! Kaj porečete k gornje
mu posnetku? Prebuditi: jili že!

<Sl0«.N^gl iOANiCAB
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Letošnjo jesen je tov. Krista 
Kmetova zapustila službeno me
sto v Fari-Vasi in prevzela novo 
službeno mesto v Ribnici. Prav go
tovo je s tesnimi občutki po osvo
boditvi prišla v dolino ob Kolpi s 
slabimi prometnimi zvezami in tež
kimi življenjskimi pogoji. Delo se 
je kaj hitro nakopičilo na ramah 
nove šolske upraviteljice. Ljudska 
oblast je dala možnost za velik 
razmah šolske in prosvetne dejav
nosti v kostelski dolini, vendar je 
nekdo moral trdo delati. Organi
zacijska in delovna pridnost Kri
ste sta prišli do izraza. V Fari 
deluje nižja gimnazija in dijaški 
internat, kjer so prejeli osnovno 
izobrazbo rodovi mladih Kostelcev, 
ki so našli boljši kruh kot doma 
industriji in gospodarstvu 
Kostelske doline. Ti mladi .JUMJV 
se s hvaležnostjo spominjajo svoje 
upraviteljice in učiteljice.

izven
ljudje

Obilo organizacijskega dela je 
opravila tov. Kmetova tudi izven 
šole. V prvih povojnih letih je bilo 
treba zgrabiti za delo povsod. Ta
ko je bilo s Kmetovo neločljivo po
vezano delovanje vseh političnih 
organizacij ter celo kmetijske za
druge kot edine gospodarske orga
nizacije.

Kostelci so imeli tov. Kmetovo 
radi, čeprav to niso znali pokaza
ti. Nekoliko je to prišlo do izraza 
na odhodnici, ki so jo priredile že
ne zadružnice in mladina. Tov. 
Kmetova bo ostala v dobrem spo
minu veliki večini kostelskega ljud
stva, a v kulturno prosvetnih usta
novah, ki jih je v Kostelu organi
zirala, bo njeno ime za vedno za
pisano.

Vsi Kostelci ji želimo na novem 
službenem mestu obilo življenj
skih uspehov in sreče.

(VS)

PRVA ETAPA VODOVODA
V LOŠKEM POTOKU NE BO

DOGRAJENA LETOS
Predvidevali so, da bo prva eta

pa vodovoda dograjena do konca 
tega leta. Toda napačne cevi, ki so
jih nabavili, in pomanjkanje fi
nančnih sredstev, je delo skoraj po
polnoma ustavilo. Izkopani jarki 
pa so največja ovira prometu. Ta
ko na primer ima KZ na Hribu 
popolnoma zaprto pot do svojih, 
skladišč. Pričakovati je, da bo ce
sta v času deževja popolnoma one
sposobljena. Zato pričakujemo, da. 
bo vodstvo v najkrajšem času ne
kaj ukrenilo. a. K.

KDAJ BO KONEC PONOČNEGA. 
RAZGRAJANJA V KOČEVJU?

Prebivalci Kočevja se razburja
jo, ker nekateri posamezniki ob so
botah in nedeljah ponoči razgraja
jo in na ves glas vpijejo po me
stu. čeravno organi LM take ose. 
be dosledno preganjajo, jih je: 
Itljub temu še mnogo, ki kršijo jav
ni red in mir.

POSKUS SAMOMORA
V noči od 5. na 6. oktober t. L. 

se je hotel A. D. iz Novih Loži n 
obesiti, a so mu preprečili sosed
je, ki so njegovo namero pravo
časno opazili. Vzrok za poizkus sa
momora je bil v tem, ker se je 
moral A. D. zagovarjati pred so
diščem zaradi lažjega kaznivega 
dejanja. Vsekakor se mu ne bi bilo 
treba zaradi tega obešati.

Pod gradom si je poletnega dne ciganska 
drhal postavila šotore. Krog. velikega kotla 
so se sukale ciganke. Na deblu blizu šoto
rov sta sedela cigana: dolg cigan in poleg 
njega kuštrav cigančič, njegov sin. Dolgo 
sta šepetala, videti je bilo, da nimata na umu 
čeden posel. Stari dolgin je vstal in izginil 
v grmovju, ki se je širilo proti gradu, za 
njim jo je potegnil še sin.

Tiho sta prispela do grajskega obzidja. 
Dolgin se pripogne, sin se mu skobaca na 
ramena; potem se dolgin počasi spne s svo
jim živim tovorom pokonci ob zidu. Mladi 
cigan kot veverica spleza na visoko obzidje.

»Vidiš konjski hlev?« vpraša oče.
»Vidim. In mater vidim na dvorišču,« od

govori maček ciganski na zidu in že zgine 
na ono stran.

7.

Vsi grajski hlapci so se zbrali konec konj
skega hleva okoli stare ciganke, ki je vede
la mnogo povedati. Babura je zagledala mla
dega cigana na zidu in, da bi zamotila hlap
ce, pričela jim je vedeževati iz roke. Temu 
obljubi srečo, onemu slavo, tretjemu dekle, 
četrtemu denar. Vsaka njena beseda je bila 
prav obrnjena, nikomur v škodo. Hlapci so 
strme menili, da jim vse po resnici razodeva.

Ta čas pride graščak gospod Marko Koz
jak na drugi konec dvorišča. Videč, da so 
se hlapci v drhal zbrali, hoče zvedeti kaj 
imajo. V ta hip mu priteče nasproti sinček, 
šestletni Jurij: »Oče, pojte pogledat, pojte! 
Tuj hlapec je našega vranca odpel in ga 
žene venkaj. Jaz sem mu rekel, naj ga pu
sti; pa me je hudo pogledal in hotel me je- 
prijeti. Pojdite!« Rekši, vleče deček očeta 
k vratom.

(


